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– Honnan ered a színészi hivatása, meddig kell visszamennünk az időben, mi-
kor érezte először a színpad hívását?

– Felnőtt ként visszatekintve két eseménynek tulajdonítok jelentősé-
get. Van egy kép bennem négy-öt éves koromból, ahogy mindenáron 
meg akarom nevett etni a családomat, addig produkáltam magam, bo-
hóckodtam, amíg felhívtam magamra a fi gyelmet. Felraktak az asz-
talra, és ott  folytatt am, annak örülve, ha nevetnek a környezetemben. 
Persze ebben csak utólag látom, hogy már valami megmutatkozott  a 
hajlamból, sem a szüleim, sem én nem gondoltam színészetre. A má-
sik fontos idevágó emlékem nagyjából úgy tízéves koromból az, hogy 
megállok a tévé előtt , és lenyűgözve hallgatom, ahogy egy versmon-
dó bácsi és néni szaval. Fogalmam sem volt kik ők, és mit mondanak, 
de annyira magával ragadott , hogy megkerestem a műsorújságban. 
Latinovits Zoltán a Kései siratót adta elő, Berek Kati pedig egy Nagy 
László-verset mondott . Meghatározó élmény volt ez számomra, ma is 
látom magam előtt  a fekete-fehér képernyőt. Att ól kezdve, hogy a betű-
ket megismertem, nagyon szerett em olvasni, mindig könyvet kértem a 
szüleimtől. Egészen beszippantott  egy-egy regény, ahogy elképzeltem 
a történetet, de verseket is olvastam, annyiszor, hogy aztán már kívül-
ről tudtam őket. A regényekben és versekben egyaránt megtaláltam 
azt, ami én vagyok. A gimnáziumban egy csodálatos, lelkes, elkötele-
zett  irodalomtanárom volt, aki odafi gyelt rám, és minden vers-és pró-
zamondó versenyre elküldött . Szívesen is szerepeltem, és sorra hoztam 
a díjakat. Akkoriban, a hetvenes-nyolcvanas években óriási jelentő-
ségük volt ezeknek az országos versenyeknek: József Att ila szavaló-, 
Móra Ferenc prózamondó-, Kazinczy szép magyar beszéd versenyek, 
a Szinyei Gimnázium hírnevének is jót tett , dicsőségére vált, hogy so-
rozatosan eredményesen szerepeltem. Ekkorra már kialakult bennem 
egy kisebbrendűségi érzésből fakadó bizonyítási vágy. Meg akartam 
mutatni, hogy én is értékes lehetek, mert a cigányságom miatt  minden 
területen bizonyítani kellett . 

– Mennyiben határozta meg a cigánysága az életútját?
– A Kádár-rendszerben a kötelező alkalmazkodás miatt  a cigány 

szót sem volt szabad használni, nemhogy a cigány nyelvet. A szüleim 
– kárpáti cigányok Nógrád megyéből  – egymás között  cigány nyelven 
beszéltek, de velünk, gyerekekkel magyarul, mert nem akarták, hogy 
bajunk származzon belőle, ha családon kívül cigányul szólalnánk 
meg. Így értem a nyelvet, tudok is beszélni, de a mi korosztályunk már 
nem használta a családban. Nem gyakorolhatt uk a nyelvünket, nem 
hordhatt uk a viseletünket munkahelyen, ez eléggé megtépázta a kul-
túránkat, rengeteg minden kikopott  ebben az időben. Emellett  persze 
folyamatosan tapasztaltuk a hátrányos megkülönböztetést. Talán ép-
pen ezért vonzott  a gimnáziumi évek elején az ügyvédi pálya, mert 
erősen működött  az igazságérzetem. Miért vagyunk mi rosszabbak 
akkor is, ha nem követt ünk el semmit, csupán a rasszjegyeink miatt ? 

Harmincéves a Cinka Panna Cigány Színház
Beszélgetés Jónás Judittal

E
Elődje, a Duende Színházi Társulás egyike volt annak a négy nemzetiségi színi együttesnek, amely 1992-ben részt vett a ma-
gyarországi nemzetiségi színházak első találkozóján. Az idei JELEN/LÉT Fesztivál teremtett alkalmat arra, hogy visszatekintünk 
a Cigány Színház indulására, ars poeticájára, három évtizedes működésére. Művészeti vezetőjével, a Domján Edit-díjas, Nem-
zetiségekért díjjal és a Magyar Köztársasági Arany Érdemkeresztjével kitüntetett Jónás Judittal beszélgetünk életpályájáról 
és színháza küldetéséről.
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Naiv hozzáállással meg akartam védeni az egész cigány nemzetséget. 
Az ügyvédi munkáról nem sokat tudtam, a színpadon állva viszont 
tapasztaltam, hogy azzal az őszinteséggel, lelkesedéssel, amivel előa-
dok egy-egy verset, milyen hatással vagyok az emberekre. Ebben ösz-
szefoglalva ott sűrűsödött minden, amit el akartam érni, így ebben ta-
láltam meg a hivatásomat. A színpadon elmondhatom a fájdalmamat, 
érzékenységemet, megkérdezhetem, miért láttok rosszabbnak minket 
– megéreztem ennek az erejét, és akkor már egyértelmű volt, hogy a 
Színház- és Filmművészeti Főiskola színész szakára jelentkezem.

– A főiskola elvégzése után 1987-ben a Pécsi Nemzeti Színházhoz került, és 
1992-ben itt kapta elsőként a Domján Edit-díjat. Ezekben az években merült fel 
egy cigány színház gondolata is?

– Nagyon büszke vagyok a Domján Edit-díjra, mert ezt a díjat akkor 
kifejezetten miattam hozta létre Kaló Flórián színművész és Szakonyi 
Károly író. Mindig hangsúlyozták, hogy hasonlítok Domján Editre, 
amitől persze én eléggé zavarba jöttem, hogy ekkora színészóriáshoz 
hasonlítottak. Az alapítványt azzal a céllal hozták létre, hogy minden 
évben egy vidéki színésznőt díjazzanak. Én voltam az első, és azóta 
óriási sikere lett a díjnak. A cigány színház gondolata már a főiskolás 
évek alatt megszületett bennem. Miután engem felvettek a főiskolára, 
utánam, sikerem hatására is sorra, nagy számban jelentkeztek cigány 
fiatalok, és bár nagyon tehetségesek voltak, nem vettek fel egyet sem. 
Meg is kaptam a magyarázatot erre akkor rögtön: hol találna szerepet, 
színpadot ennyi cigány színész, színésznő? Nem játszhatnak el bármit, 
Júliák, Opheliák nem lehetnek… Ekkor merült fel bennem, hogy akkor 
meg kell teremteni az ő színházukat, ahol játszhatnak. Hozzáteszem, 
nekem sikerült „csakazértis” keresztülvinnem Marton László osztály-
főnökünknél, hogy eljátszhattam Opheliát.  Pécsen az akkori párom-
mal, Werner József díszlettervezővel kísérleteztünk egy cigány színház 
létrehozásával. A Lorca művein alapult Cigányrománcok, Weöres Sán-
dor Psyché monodrámája a pécsi színházi munkánk mellett jött létre, 
sokszor éjjeli próbálással. Azt néztük, mennyire vevő rá a közönség, 
és mi magunk is hogyan tudjuk megszólaltatni ezeket a szerepeket. A 
Duende Színházi Társulás nevet adtuk magunknak, és minket is megle-
pett, mekkora sikert arattunk. 

– Hogyan jött létre végül a Cinka Panna Cigány Színház?
– A Duende egyértelműen a Cinka Panna előzményének tekinthető. 

Több helyen felléptünk, tévében szerepeltünk, tehát már tudtak rólunk. 
Országos ismertségre tettünk szert 1992-ben, amikor az első magyar-
országi nemzetiségi színházi találkozón Duende Színházi Társulás né-
ven az akkori Nemzeti Színház Kamaraszínházában, a Várszínházban 
a résztvevő négy nemzetiség (horvát, német, roma és szerb) egyikeként 
megjelentünk. Ablonczy László, a Nemzeti Színház akkori igazgatója is 
nagyon érdeklődött, és megállapodtunk, hogy a Nemzeti Színház stú-
diójában működhet majd a Duende. Ez azonban az igazgatóváltással 
meghiúsult, és így hely nélkül maradtunk. Megpróbáltunk a szüleim 
érdi házának földszintjén egy 80-90 fős közönséget befogadó színpadot 
kialakítani, de ehhez a polgármester nem járult hozzá. 1993-ban alapít-
ványt hoztunk létre, ekkortól működünk Cinka Panna Cigány Színház 
néven. Kultúrházakban, művelődési házakban kerestünk helyet, de 
sehol nem fogadtak be minket. Egy időben Zsigó Jenő, a Roma Parla-
ment vezetője adott helyet nekünk a Tavaszmező utcai székházban, de 
lényegében vándorszínházként működünk, és pályázatok útján szer-
zünk pénzt a működésünkhöz.

– A vándorszínházi lét mennyiben határozza meg a működésüket, és a har-
minc év alatt hogyan alakult a színház sorsa? 

Berek Katival  F.G. Lorca Bernarda Alba Háza  
című 1987-ben bemutatott magyar TV-filmben
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– A vándorszínházi működési mód erősen meghatározza a reper-
toárunkat. 1993-ban megvalósult a cigány színház, ha nem is egészen 
úgy, ahogy szerettük volna. Ahhoz, hogy Budapesten működni tud-
junk, a pécsi színháznál fel kellett mondanom. Ugyanakkor a nézők 
nem tudtak megtalálni minket egy biztos helyen, értetlenkedtek, mi-
lyen színház az, amit nem lehet megtalálni sehol. A színház keresi a 
közönséget, vándorol, mert ma már egyre kevésbé várható el, hogy a 
közönség utazzon a színházi előadás után. A repertoárt is befolyásolja: 
nem tudjuk beosztani, hogy egy-egy előadást rendszeresen játsszunk. 
Azt játsszuk, amire meghívnak minket, amire kérnek minket, nem mi, 
hanem a kereslet határozza meg, mit játsszunk. Így komédia, dráma, 
irodalmi műsor, gyerekműsor, sanzonest, cirkuszi show egyaránt sze-
repel a repertoárunkban. Minden műfaj, amin keresztül átmegy az 
üzenet, hogyan lehet egymást elfogadva, előítéletek nélkül élni. Reper-
toárunk folyamatosan változik, minden évben bemutatunk egy-egy új 
darabot. Változást a kollégáim életében az hozott, hogy a covidtól kezd-
ve el kellett helyezkedniük civil szférában. Nem tudjuk alkalmazni 
őket, még a kemény magot sem, és teljes munkaidő mellett egy állandó 
munkahelyről nehéz előadásra kilépni. Egyeztetni, beugrani, szerepet 
kiosztani – ez nehezebbé vált az utóbbi években.

– Mi színházi ars poeticájuk, kikhez szólnak a darabok, és mit üzennek a 
közönségnek?  

– Művészi hitvallásunkat nem befolyásolja a vándorlét. Nem veszik 
el benne, hiszen eleve azért jött létre, ez határozza meg első pillanattól 
az egész színházat. Az a célunk, hogy a roma kultúrát valamilyen mó-
don közvetítsük, üzenjünk magunkról. Akár úgy, hogy roma szerző 
darabját játsszuk, vagy a szereplők cigány származásúak, vagy a tör-
ténet cigányokról, cigányok és nem cigányok együttéléséről szól, tehát 
valamilyen módon a cigányság benne legyen a színházi produkcióban. 
Erős üzenetet kell, hogy tartalmazzon magunkról. Tudunk mondani 
valamit, hogy a nemzetiségünket megismerjék, hogy jobban tudjunk 
együtt élni. Romák és nem romák egyaránt a célközönségünk, min-
denkit el akarunk érni. A romákat azért, hogy megismerjék a cigány 
kultúrát – mert sokszor maguk sem ismerik – és azért, hogy számuk-
ra is közvetítsük, miként működhet jól az együttélés. A pedagógusok 
sokszor rácsodálkoznak, milyen sok minden elgondolkodtató van ab-
ban, amit színre vittünk, és – mint mondják – általuk jobban megértik 
a cigány gyerekeket. Sok értéket fedeznek fel, ha jobban megismerik a 
kultúránkat. A közönségünk tehát vegyes, amilyen az országunk is.

– A színház művészeti vezetője, rendező és színész. Melyik feladat áll a leg-
közelebb Önhöz? Mennyire sajátja egy-egy szerep, melyikkel azonosul legin-
kább? Mit jelentettek Önnek az elismerések?

– Talán mondanom sem kell, hogy a színészi feladat áll legközelebb 
a szívemhez, és annyira boldog lennék, ha csak azt csinálhatnám újra, 
mint anno a Vígszínházi gyakorlatomon vagy a Pécsi Színházban vagy 
máshol, vendégszereplések során. Szeretném, ha egy cigányszínház is 
tudna úgy működni. Minden szerepemben megtalálom önmagamat, 
nagyon kevés olyan volt, amit úgy vállaltam el, hogy nem éreztem ma-
gamat benne. Ezek nem is alakultak jól. Benne kell lennie a darabban, 
a szerepben, hogy miért játsszuk, és ha van mondanivalóm, akkor ez-
zel a mondanivalóval állok ki a színpadra. A Domján Edit-díj nekem 
szólt, nagyon nagy elismerést jelentett számomra. Az Arany Érdemke-
reszt a színháznak, azt én, mint a színház vezetője kaptam, a Nemze-
tiségekért díj pedig még inkább a közösségnek: az átvevő mögött álló 
társaságnak. Ha nem is sikerült a színháznak helyet szerezni, sőt az 
egyes fellépéseket is nehéz megszervezni, a díjakkal mégis elismerték 
a működésünket, nyilván vagyunk tartva, örülnek nekünk. Nagyon 
megerősítő, hogy van értelme a munkánknak.
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– Mit szeretnének még a színházzal megvalósítani a jövőben?
– Régóta jó kapcsolatban vagyok a nemzetiségi színházak vezetőivel. 

Volt, van egy olyan álmunk, hogy ha külön-külön nem is, de közösen 
kaphatnánk egy olyan épületet, ami otthont ad valamennyi nemzeti-
ségnek. Közös épületünk lenne, mindegyik nemzetiség ott játszhatna, 
állandó helye – színpada, próbaterme, öltözője – lenne. Azért is jó ötlet 
ez a nemzetiségi színtársulatokat befogadó közös otthon, mert ott ak-
kor egymás előadásain is részt vehetünk, dolgozhatunk együtt, jobban 
megismerjük egymást, koncentrálódunk, és ez óriási kölcsönös inspi-
rációt jelentene. Így van ez most is az évenkénti Jelen/Lét Fesztivál al-
kalmával: a közös alkotó közeg révén minden nemzetiség sokat nyer.

– Milyen visszajelzés érkezik a közönségtől a darabok hatásáról, milyen kap-
csolatban van a nézőkkel, és mit üzen a roma fiataloknak? 

– A közönségtalálkozó számunkra nem divatos kifejezés, hanem 
természetes, hogy ottmaradunk egy-egy előadás után, beszélgetni, 
már-már kötelezőnek is érezzük. Örülünk, ha a közönség megszólítva 
érzi magát, és kérdéseket tesz fel. A pedagógusokkal, szülőkkel, gye-
rekekkel olyan értékes beszélgetések alakulnak ki az előadások kap-
csán, hogy azok az előadással egyenértékű fontosságúak. Hogy lettél 
színész, zenész? – ez a kérdés lehetőség a megszólításra, példaadásra. 
Meggyőződésem, hogy a harminc év alatt rengeteg fiatal kapott buz-
dítást ezáltal arra, hogy tanuljon, mert megérezte, megértette, hogy a 
tanulásnak milyen fontos hozadéka van. Tehát ha már odautaztunk 
a közönséghez, minden előadás után ott is maradunk beszélgetésre, 
akár rögtönzött drámapedagógia órát is tartunk, hogy belekóstolhas-
sanak. Persze ez nagyon tetszik a gyerekeknek. A drámapedagógia 
a munkánk részévé vált, van, ahol gyerekelőadáshoz vagy irodalmi 
előadáshoz kapcsolódóan, vagy országszerte több helyen kurzusok 
formájában. Ezek a foglalkozások nagyon eredményesen fejlesztik a 
szép beszédet, jó fellépést. Már a második alkalommal tapasztalható, 
hogy a gyerekek érthetőbben, hangosabban beszélnek, bátrabban mer-
nek megszólalni, nagyobb az önbizalmuk, és ez az iskolai órákon is 
meghozza az eredményt. Jó motiválni őket.

Drámapedagógia órán olyan visszajelzéseket is kapunk, hogy nem 
látják értelmét a tanulásnak. Három nemzedék nőtt fel úgy, hogy a 
gyerekek azt látták, a felnőttek munkanélküli segélyen élnek. A gye-
rekek nem értelmezik a helyzetet, csak azt látják, hogy a szüleik nem 
dolgoznak. A Kádár-korszak idején a szinte teljes foglalkoztatottság 
mellett rendkívülinek számított, ha egy cigány diplomát szerzett. Ez 
azért ma már nem annyira csoda. Ha valaki szorgalmas, tehetséges, él 
benne a vágy és komolyan akarja, tud diplomát szerezni, ha nehezen 
és csalódásokkal is. Más kérdés, talál-e ehhez motivációt a környeze-
tében. Gondot jelent, ha valaki tanulás, munka nélkül akar élni, és a 
jövőképét az influenszerkedés, TikTokon szereplés teszi ki. A tanulás a 
szocializálódást, de az egész életünket is befolyásolja. Az önmagamba 
való befektetés, több év tanulás után sok évtizeden keresztül végezhe-
tek örömet jelentő munkát, és ez nagyon fontos.

Példakép sorozatunkkal is motiválni szeretnénk a fiatalokat. Elvi-
szünk, bemutatunk egy-egy híres írót, költőt, festőt, énekest, táncost, 
akivel éppen egyeztetni tudunk, és ráér, hogy elmondja, milyen út ve-
zetett a sikerhez. Küldetéses munka ez, szolgálat, de értelme van és 
szeretjük csinálni, ez adja a munka lelkét. 

– Gratulálunk az eredményekhez, továbbra is sok sikert kívánunk a Cinka 
Panna Cigány Színház működtetéséhez!

Balányi Klára


